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PLA CALOR. TALLER DE DEBAT SOBRE ESPAI PÚBLIC AMB ENTITATS VEÏNALS 
 
Dia i hora: 11 de febrer de 2025 a les 17:30 h 
Lloc: Sala EU, Diagonal, 240, pl. 2a, Sala Barcelona 

      

Assistència a la reunió 
 

      
Assistència total: 25 persones, de les quals 11 dones i 14 homes 
Assistència ciutadania i altres entitats: 22 persones, de les quals 9 dones i 13 homes. 
 
Per part de l’Ajuntament de Barcelona: 
 
Jèssica Pujol, Departament de Participació 
Mar Campanero, Oficina de Canvi Climàtic i Sostenibilitat 
Marc Deu Ferrer, Cooperativa Estel (Empresa dinamitzadora) 
 
Per part de la ciutadania, entitats i col·lectius:  
 
AAVV Porta 
AAVV Esquerra de l’Eixample 
AAVV Provençals i Verneda 
AAVV Besòs i Maresme 
AAVV la Barceloneta 
AAVV Besòs 
AAVV Passeig Sant Joan 
Consell d’Associacions de Barcelona 
AAVV Joan Maragall del Guinardó 
Junta de l’AAVV Gràcia Nord – Vallcarca 
Plataforma Stop Tanatori 

 
En les pàgines que segueixen, en compliment de la normativa vigent en matèria de protecció 
de dades, les intervencions de la ciutadania s'anonimitzen, indicant les inicials del nom i 
cognoms de les persones que han intervingut. 
 
 
 
Ordre del dia 
 

1. Benvinguda i presentació del procés de participació 
 

2. Presentació dels continguts del Pla Calor 
 

3. Torn obert de paraules 
 

4. Fi de la sessió. 
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Desenvolupament de la sessió 
 

1. Benvinguda i presentació del procés de participació 

 
Jessica Pujol dona la benvinguda a les persones assistents i explica que per aquesta 
trobada s’ha convocat a les Associacions de Veïns/es i a aquelles persones que havien 
fet propostes relacionades amb la temàtica del “Pla Calor” als Pressupostos 
Participatius. 

 
2. Presentació dels continguts del Pla Calor 

 

Mar Campanero, de l’Oficina de Canvi Climàtic i Sostenibilitat de l’Ajuntament de 
Barcelona exposa els principals continguts del “Pla Calor”, que s’està redactant 
actualment per tal de desenvolupar un dels sis eixos que ja definia el “Pla Clima” 
aprovat el novembre de 2024.  
 
Per consultar la presentació es pot accedir al següent enllaç: 
https://www.decidim.barcelona/processes/placalor/f/6609/meetings/7842 
 
 

3. Torn obert de paraules i aportacions 
 
- A.M., en representació de l’AAVV de Porta, creu que caldria incloure més mesures per a 

reduir la superfície d’asfalt i ciment, l’espai per cotxes… A més, afegeix que l’administració 
sovint va massa lenta alhora d’implementar estudis com aquest. 

 
- M.M., posa en dubte que els Refugis Climàtics dels que es parla al “Pla Calor” en realitat  ho 

siguin, ja que no estan adaptats com a tal. A més, afegeix algunes propostes perquè es 
tinguin en compte: 

 
o Instal·lar elements d’aigua als parcs infantils en forma de fonts, petits estanys o 

elements polvoritzadors. 
o Afegir més ombra a l’espai públic, especialment als parcs infantils. Creu que es 

podria fer en forma de tendals provisionals o amb estructures vegetals i plaques 
solars. En la mateixa línia proposa ampliar les superfícies d’ombra a les platges, 
especialment per infants i persones grans. 

 
- X.R., en representació de l’AAVV de l’esquerra de l’Eixample, assenyala que sovint no s’ajusta 

el que diuen els plans i estudis que fa l’Ajuntament amb la gestió del dia a dia. Creu que cal 
posar més esforços en la gestió quotidiana i la implementació de les mesures. A més, afegeix 
que al barri que representa s’ha utilitzat el parc de Joan Miró per abocar-hi les terres de les 
obres de la L9,  tallant un bon nombre d’arbres. Creu que no és coherent amb el que 
s’explica al Pla Calor i que manca sensibilitat. Finalment expressa el seu desacord en el fet 
que s’hagi parat la implementació del projecte d’Eixos verds a la ciutat. 

 
- E.G., en representació de l’AAVV de Provençals i la Verneda, explica que el seu barri ha rebut 

les afectacions de les obres de l’AVE, cosa que ha implicat la pèrdua de molta zona verda. 

https://www.decidim.barcelona/processes/placalor/f/6609/meetings/7842
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Explica que porten temps treballant en la reforma del parc de Sant Martí, i que sovint troben 
a faltar suport per part del districte.  
Pel què fa al “Pla Calor” comenta que es intencions són molt bones i adients, però que té 
més dubtes sobre la gestió que se’n farà. 

 
- G.P, en representació de l’AAVV Maresme, fa diverses aportacions que des de la seva 

associació porten temps reclamant: 
 

o Renaturalitzar el Forum, ja que actualment és una gran illa de calor. 
o Implementar l’Eix Verd Maresme (c/ Maresme). Comenta que és un projecte que ha 

quedat parat i que caldria reactivar-lo. 
o Activar i aprofitar solars buits del barri. Creu que caldria començar per elaborar un 

cens i avaluar quins es podrien reconvertir. 
o Afegir carregadors per a vehicles elèctrics al barri. 
o Millorar la xarxa “Districlima” per tal que les famílies també en puguin gaudir. 
o Construir un gran parc al barri, ja que hi ha un dèficit respecte a d’altres zones de la 

ciutat. 
 
- C.T., en representació de l’AAVV de la Barceloneta, recolza altres aportacions fetes on es 

dubta de la voluntat política alhora d’implementar el “Pla Calor”.  
A més, afegeix algunes aportacions: 

 
o Donar una solució a molts habitatges del barri on no s’admet la col·locació dels aires 

condicionats en façana, malgrat a l’interior no hi caben donada la tipologia de les 
finques. 

o A Barcelona, en general, hi ha massa places dures. A la Barceloneta, en concret, 
explica que hi ha pocs arbres i que a més, sovint s’acaben eliminant els que es troben 
davant de restaurants o bars. 

o Evitar les estructures metàl·liques a les zones de joc infantil, ja que a l’estiu no es 
poden fer servir degut a les altes temperatures a les que arriben. 

o A la Barceloneta cal ampliar l’oferta de Refugis Climàtics. Actualment n’hi ha pocs, i a 
més, quan més es necessiten a vegades estan tancats. 

o Ampliar les ombres a la Pl. del Mercat. 
o En relació al debat sobre ampliar les ombres a les platges recorda que cal tenir en 

compte els habitatges que hi ha a prop, i que sovint pateixen les conseqüències de 
l’alta ocupació que tenen. 
 

- F. A., en representació de l’AAVV Besòs, inicia la seva aportació dient que ja han fet algunes 
d’aquestes propostes a través dels pressupostos participatius. En qualsevol cas afegeix: 
 

o Estudiar bé quins materials s’utilitzen quan es reurbanitzen carrers, ja que tenen un 
gran impacte en l’efecte “illa de calor”. 

o Millorar el confort climàtic a les zones de joc infantil. 
o Millorar el confort climàtic al local de l’AAVV. Comenta que com que són una entitat 

sense ànim de lucre no poden fer a inversió necessària, i que les condicions actuals 
són força problemàtiques. Si es soluciona podria actuar com a refugi climàtic i 
millorar les condicions d’ús de les persones usuàries. 

 
- L. L., en representació de l’AAVV Passeig St. Joan, troba a faltar que l’Ajuntament sigui més 

pràctic i que implementi les mesures que diuen estudis com els del “Pla Calor”.  
A més, fa les següents aportacions: 
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o Millorar l’ombratge de la Pl. Caterina Almirall. Es tracta d’una proposta que ja han 

presentat als Pressupostos Participatius. 
o Cal ampliar les mesures per a reduir cotxes. 

 
- R.T., en representació del Consell d’Associacions de Barcelona, exposa la necessitat de 

comptar amb la col·laboració público-privada entre els diferents actors de la ciutat. A més, 
creu que caldria millorar la formació i pedagogia en relació als temes que tracta el “Pla 
Calor”, i que des de les Associacions es pot fer molta feina en aquest sentit. 

 
- L.M., en representació de l’AAVV Joan Maragall del Guinardó, demana poder veure les 

mesures pressupostàries que hi ha al darrere del “Pla Calor” ja que sinó costarà molt 
implementar les accions proposades.  
A més, fa les següents aportacions: 

 
o Millorar el reg dels horts urbans de la ciutat. Creu que es podria aprofitar l’aigua del 

nivell freàtic, com ja es fa en altres llocs. 
o Conscienciar a la població sobre els efectes que té l’augment de temperatura en 

aspectes com la mortalitat. 
o Ampliar l’horari d’obertura dels Refugis Climàtics, especialment durant els mesos 

més calorosos. 
o Implementar espais físics on poder debatre de mesures com les que  proposa el “Pla 

Calor”. 
 
- M.T., de la Junta de l’AAVV Gràcia Nord-Vallcarca, exposa que al barri porten 23 anys 

reclamant el projecte de la Rambla Verda entre la Pl. Lesseps i el Viaducte, del que només se 
n’ha fet una petita part. A més recorda que també hi ha projectat un dipòsit d'aigües pluvials 
que podria servir per a regar l’arbrat del barri. 

 
- C.F., en representació de la Plataforma Stop Tanatori, explica que les alertes que 

l’Ajuntament envia al mòbil només arriben si tens la App, cosa que no és útil per a moltes 
persones i caldria buscar altres canals.  
A més exposa els següents temes: 
 

o La plaça dels Països Catalans és molt dura i sense ombres. 
o Els refugis climàtics del barri sovint estan tancats quan més es necessiten. 
o Cal millorar el confort climàtic a la Pl. St. Climent malgrat s’ha reurbanitzat fa poc. Hi 

ha molts infants que la fan servir, i les condicions no són prou bones. 
 

Finalment, sense més intervencions dona per acabada la sessió i es recorda que tant l’acta com tot 
allò referent a aquest procés quedarà penjat a la plataforma Decidim. 

 
 
Acta elaborada per Marc Deu 
 
 


